Mary- A Biblical Walk with the Blessed Mother
瑪利亞- 聖言中與蒙福的母親同行
Session 4- The Nativity - Luke 2:1-20
第四課–誕生 - 路加福音 2:1-20
The Roman Census (Luke 2 :1-7)

羅馬帝國的人口普查

1. Read Luke 2:1-5. Notice that Luke spends more time discussing the background circumstances than he spends on describing the details surrounding the birth of Jesus. In this way, Luke draws our attention to something in the historical context that he thinks is important to understanding the story of Christ's birth. What key word is used four times in these five verses?

閱讀路加福音 2:1-5。注意到路加用更多的時間來討論背景情況， 而不是用時間在描述耶穌誕生的細節上。以這種方式，路加認為把我們的注意力集中在歷史背景下，對於了解基督誕生的事蹟是很重要的。什麼的關鍵字在這五節經文內使用了四次？

2. The Romans use a census to pay for their rule over the land. This particular census requires people to return to their ancestral hometowns. So Mary suddenly must travel with Joseph from Nazareth to Bethlehem, a journey of perhaps four or five days on foot, presumably in the last trimester of her, pregnancy. Read Luke 2:4-7 carefully, putting yourself in the place of Mary.

羅馬人甘願以人口普查來作他們統治的代價。而這特定的人口普查需要各人返回自己的祖家。瑪利亞大概到了即將分娩的時候，她必須與若瑟從納匝肋到白冷，這旅程步行大約需時四至五天。仔細讀路加福音 2:4-7, 把自己代入瑪利亞的位置。

a. What do you think Mary is going through as she journeys to Bethlehem for the census?

當她前往白冷進行人口普查時，你認為瑪利亞經歷了什麼？

b. What do you think it is like for Mary to find “no place for them in the inn” and to deliver her child in these conditions? What emotions might she experience, and why.

瑪利亞快要分娩，而「在客棧中為他們沒有地方」。在這樣的環境下，你覺得怎樣？她會是怎樣的情緒？為甚麼？
To Keep and Ponder (Luke2:8-19)

默存心中反覆思想

3. Jesus is born in humility and poverty; but in the region around Bethlehem, God's glory shine out and angels fill the sky, praising God and announcing the birth of the Savior to shepherds as they watch over their flocks. Read Luke 2:8-19 carefully, focusing on verse 19. What is Mary's overall response to the events surrounding her son's birth-the trials, the poverty, and the humility of the Messiah's birth and the extraordinary testimony of the shepherds?
耶穌出生於謙卑和貧窮中，但當牧羊人看守著羊群時，天主的榮耀閃耀著白冷周圍的地區，天空充滿了天使， 讚美著天主，並向他們宣布救世主的誕生。仔細閱讀路加福音 2:8-19，並專注於第19節。圍繞瑪利亞兒子出生的事件上，考驗、 貧困和謙卑的默西亞的誕生和牧羊人異乎尋常的見證，瑪利亞整體上作出了什麼的反應？
4. Old Testament Connection: This idea of keeping and pondering in the heart is found several times in the Old Testament.
興舊約聯繫：在舊約中多次出現這種默存心中，反覆思想的想法。
a. Read Genesis 37:5-11. What is the difference between the response of Joseph's brothers to his puzzling dream and the response of Joseph's father, Jacob (verse 11)?
閱讀創世紀37：5-11。 若瑟兄弟對他那難以置信的夢所作出的反應，與他的父親雅各伯（11節）的回應有什麼區別？

b. Read Proverbs 3:1 -2. What does the father in this proverb want his son to do?

讀箴言 3：1 -2。 在這段箴言中，父親希望他的兒子做什麼？
c. Read Psalm 119:11. What does the psalmist want to do with God's Word, and why?

讀聖詠 119：11。 詩人要以天主聖言來做什麼，為什麼呢？
5. Given the ways this idea of keeping and pondering is used in the Old Testament, what do you think it means for Mary to keep and ponder in her heart all that has happened in the events surrounding Jesus' birth?

在舊約中使用這種默存心中，反覆思想的方式，你認為瑪利亞巴圍繞耶穌誕生的事件默存心中，反覆思想為她有什麼意思？

The Mysteries Surrounding Christ's Birth

圍繞基督誕生的奧秘

6. One aspect of the mystery surrounding Christ's birth is that Mary is forced by the Roman-decreed census to travel to Bethlehem. There is deep meaning in this move. Bethlehem is a city associated with royalty. It is the city from which King David came and a city that has taken on great importance for Israel's future hopes. Read Micah 5:2-4 and answer the following questions.

圍繞基督誕生的一個奧秘，就是瑪利亞因羅馬帝國下令的人口普查，被迫前往白冷。這一舉動有很深的意義。白冷是一個與皇室有關的城市。這是達味王出身的城市， 它是以色列非常重要的城市未來的希望。閱讀米該亞 5:2-4。 並回答以下問題。
a. What does Micah's prophecy say will take place in Bethlehem?

米該亞預言在白冷將發生什麼？
b. In light of this prophecy, how does God use the Roman census to-serve a good purpose?
根據這個預言， 天主是如何使用羅馬人口普查來達到一個好的目的？

7. Another aspect of the mystery of Christ's birth is the angel’s announcement of “good news ... to all the people,” the birth of a Savior that causes the angelic hosts to proclaim peace on earth (Luke 2:10-14). In the first century, Caesar has been known as the "savior of the world" and as a "son of God," one who has brought 'good news" of "peace" throughout the world. His birthday has been celebrated throughout the empire as the start of a new era.

Re-read Luke 2:8-14. In light of this background, what does the angel's announcement tell us about Mary's child, and how do these verses of Luke's Gospel subvert the imperial propaganda regarding Caesar?

基督誕生的另一奧蹟是天使向全體人民宣布“救世者的誕生”，使全體人民在世享平安（路加福音 2：10-14）。在第一世紀， 凱撒被稱為 “世界的救世主”, 並視他為 “神的兒子”，並將“和平的好消息”帶到世界各地。整個帝國都慶祝他的誕辰，並視為一個新時代的開始。
重溫路加福音 2：8-14。 鑑於這個背景，瑪利亞的小孩，天使告訴了我們什麼？路加福音的經文如何推翻了，關於凱撒帝國的宣傳呢？
8. Luke makes a point of highlighting the humility, poverty, and rejection surrounding Christ’s 'birth. This is a mystery that Mary will come to understand more profoundly years later, when her son is taken down from the Cross on Good Friday, Re-read Luke 2:7. Then read Luke 23:53 and answer the following questions. Pay particular attention to the verbs that are used in both verses.

路加強調，圍繞基督的誕生是謙卑、 貧窮和被拒絕。這是一個奧秘，若干年後當瑪私亞的兒子在受難日從十字架上被卸下時，她會更深深地理解。重溫路加福音 2:7。然後閱讀路加福音23:53 並回答以下問題。特別注意兩節經文的用詞。

a. What happens to Jesus' body when it is taken down from the Cross? 
當耶穌被從十字架上取下時，耶穌的身體怎樣如何被處理？

b. How is this similar to what happens to Jesus at his birth?

這與耶穌出生時有什麼相似？

c. In light of this literary connection, what might Luke be trying to tell us about God's Son?

鑑於這個文學聯繫，路加試圖告訴我們什麼有關天主的兒子呢？

9. Catechism Connection: Mary, on her humble maternity, is the model for us all. Read CCC 563 and 725. What does this lesson mean for us as we seek to accept Jesus and bear his life into the world?

瑪利亞謙卑的母性， 是我們大家的榜樣。閱讀 CCC 563 和 725 當我們尋求接受耶穌，並將祂的生命帶入這個世界時，這個訓導對我們有什麼的意義？
